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Second, the hypothesis that he was coached to come very
close to the expartriation line but not quite ’t.c; expatriate himself,
in order that he might eventually return to the United States, fails to
explain why he was ever instructed to come close to the line in the first
place. Vhat possible gain would ccme from that? Certainly any propaganda
value which could have been gained from his words and actions could have
been fully obtained from a1) sorts of anti-American and Mambi-capitalistt
and pro-Russian and pro-Camunist statements without his having o go so
far along the road boward expatriation. That, after all, is a fairly
technical matter which the general public is not aware of nearly so much
as it is of statements bearing upon pa‘bri.lotism and loyalty. In fact, the
way it actually worked out, Oswald's "on again, off again" actions in.
regard to renouncing his citizenship may have detracted from his propaganda
impact. His vacillation on this issue was so obvious that it was observed

by one of the newspaper reporters, Miss Priscella Johnson. (Whether she

' passed her impressions on to the public at the time 4s not lmown.)

Tn short, if Oswald was coached, he seems %o have had a poor
coach. .

7. MNosecnko!s Statements.

The recent Soviet defector, Yuri Ivanovich Nosenko, has
stated to the FBI that when Oswald arrdived as a tourist in the Soviet _
Union the KGB had "no cwwrent ir;!‘.eres’u" in Oswald and possessed no :mfor—
mation that Oswaid was a member of the Comnunist Party, U. S. A., or

elsevhere. He also 4ndicated that Oswald was cti.scoﬁra.ged fran remaining -

EFOPSSECRETZ.
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pernenently in Rnssia, and said, "OSHaJ.d was nob regarded. by the KGB

' .,I as being campletely normal mentaJJy nor 'was he considered to be very

— ]
[ e

intelligent.” r ol
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C. Special benefits  grented to Oswald while

he was in the Soviet Union: Do they show that’

_ he was being paid to receive trajning o3 a

Soviet Agent?

Once he was accepted_as a resident alien in the Sovie‘b.Union
Oswald by no means lived "just like a Russizn.' Oxi the- conbr;;rj, he was -
given all sorts of special benefits which-a Russlen o:!.'bizen in h:Ls pOS'.Luan
would not have obtained. The question is not whether he received special
benefits, but whether his receiving them :.nd:.catas that he was undergo:’mg
sane sort of training as a future agent of the uDV:Lé'b sysvem, or ab 1east
that he wes being indirectly bribad to bscomne such an agent. Ve went to
ermphasize that the problem of interprebation here 1s not shiply whether
he was being "'bribed " bub vhether he wes being bribed for the specific
purpose of gevting him up aa some sorbt of foreign agent. F‘or there is no-
question ‘bub ’oha‘b the speciel treatwent emovmbed to a br:.be. Oswald
recognized this fact h:imsel.f in his Diary, and Marina and Nosenko both
say that 1% is standexd pract* ce in the Sovieb Union for imericans and

other for

ign defectors from counrtaies with bigh standawvds of living to be
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"subgidized" while the?' are in the Soviet Union. The Central Imtelligence .C £ 272}‘..
Agency has confirmed this fact. In other words, it is standard Soviet '
practice, once the decision has been made that it will serve the policies
of the Soviet syétan to admit a foreign defector, to make his life easy Wik e
and pleasant enough so that he will not became disillusioned and retwn to
his native country, at least for materialistic reasons - i. e., o bribe
him with subsidies and other épecial benefits.,

It should also be noted at the outset that if it were not for -
Oswald's Diary we would at this time have no knowledge that he had ever
received a large initial grant and monthly subsidies thereafter from the
"Red Cross." This strikes us as signéficant, because if there was scme-
thing invidious about his receiving them, then it is unlikely that
the Russians would have permitted the fact to be disclosed through th'e
Diary. In other words, if Oswald was really a secret agent and the
Diary is a fabrication drawn up by him at the behest of the KGB, and if
his receiving the "Red Cross" subsidy and other spec;.a.l treatment is
evidence of his being used as a secret agent, then it makés no sense to
fabricate the Diary in such a way that it discloses such evidencee - - =
In any event, we will here outline_the ways in which he apparemtly - -
received special benefits from the Soviet State, t-ic.

The Historic Diary cites that after Oswald vas informed "
on Jamuary b, 1960, that he could remein in the Soviet Union and was 'being
sent to Minsk, he was given 5000 rubles by the "Red Cross,® . #for expenses.t

r ’
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i He used 2200 rubles to pay his hotel bill, which by this time had added
W up to a considerable sum, and another 150 rubles to purchase a train _’!
ticket to Minsk. Withe the balance of slightly over 2500 rubles, Oswald :
felt, according to the Diary, like a rich man. When he arrived in Minsk
E he was met at the train station by two attractive, intelligent women who .
said they were from the Red Cross. He was taken to his hotel by them and
there assigned to a guide and interpreter from Intourist, the official
Soviet Agency for handling :bourists. .He then met the ™Mayor® of the
city, Comrade Sharapov, and was officially welco;ned. _Ccznrade Sharapov.
| told Oswald that he would soon receive al"rent-i‘ree apartment?
; and warned him against Muncultured persons" who might not be s;vmpathe‘bid

to foreigners. The pramised rent-free apartment never materialized but

eventually, about a month and a half later, Oswaid did receive a very
(ﬂ pleasant (by Soviet standards) apartment for which he was required to pay '
only 60 rubleé a month, which it can be seen by camparison with his salary,
! which was 700 :m'bles- a month, was only a nominal ambunt., The Diary
i refers to it as "almost ren‘.b-free.“

Oswald was given a job in the "Beylo-russian Radio and Television
Factory," a large plant employing about 5000 persons end manufacturing — =
electronic parts and radio and television sebs of all types and sizes.
He worked in the "experimental shop." It is unclear exactly what he did
there, but at various times he referred to his job as that of a "checker,"
nadjuster, first class," or "metaiwor‘:ner." After he had returned to the -
United States he told an FEI representative that he was "a metalworker® |

and that he spent his %ime reading blueprints and translating their .’
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instructions into the finished product. The pay was approximately 700
rubles a ;llomh or slightly better; the rate of pay depended upon the amount
of work he personally and/or his shop generally turned out (we are not

sure which), so an exact figure cannot be quoted. This rate of pay is

very good.‘ Marina, who had received specialized training and who seems

t0 have held a more responsible job, was employed as a pharmacist and
reéeived a salary of 450 ru'blea per month. Moreover, Marina has testified
to the Camission that she knew of medical doctors in the Soviet Union who
received less than 700 rubles per month. Finally, on top of all this,

VOswa:Ld regularly received from the "Red Gross" an additlonal 700 rubles

per month, "to help." The Diary gtates 'bha:b the Red Cross subsidy was
terminated as soon as the Soviets learned that he was no longer happy in - i
Russia and ‘wanted to return to the United States, l.e., presumably as soon
as he wrote the American FEmbassy in Moscow in Fe'bmarf 1961 asking that he
be permitted to return. Marina's testimony confirms this in that she says
she never lnew of the "Red Cross" subsidy. Since she met and married |
Oswald in March and April of 1961, respectively, she would not have known
of the subsidy unless Oswald had told her about it, which he apparently-=
did not. The very well paying Job, the monthly aubsid;r, and the "almost -
rent-free" apartment combined to give Oswald all the money he needed.

The Historlc Diary reflects this fact, The only complaint he has is that
there was "no place to spend tﬁe money." Apparently, lwauries as we

Jmow them in America simply were not available to members of the worldng - -

¢lass in the Soviet Uﬁ@, even if they had the noney 4o purchase them.

SHORSHOREE




Marina testifies that Oswald's salary was gemuinely that. She is

emphatic in denying that he received anything more for his work ‘l‘:han did
others in the factory doing similar work. She explains the relatively
high monthly campensation by saying that piecework rates throughout t'l.m
Soviet Union have generally grown way out of line with compensation for

other jobs, and that in particular, certain professional groups are getting

considerably less than their training and responsibilities would ordinarily

. entitle them to. She said that Premier Khrushev had promised reforms along

these lines but that such reforms had not materialized by the time she

and Oswald departed. Marina's testimony makes sense, because the Russians
L]

could easily have used the "Red Cross" subsidy to give Oswald all the money

ﬁ
/
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he needed and therefore would probably have avoided creating resemtment .- .-

among his fellow workers by openly paying him a higher sa.la;'y than his work
would justify. |

The Diary reflects that Oswald himself, before he left the Soviet
Union, recognized that the "Red Gr.oss“ was only a front. He says that it

was really the MVD.

The f2ct that the "Red Cross" was used as a front for the monthly -

subsidies in Russia has significance in another comnection. It is now’

fairly well established that Lee Oswald was the man who took a shot at™ ==

General Edwin Walker in the spring of 1963, at the General's home in

Dallas, Texas, Marina hes testified to this effect, and other incriminabing

evidence, such as photographs of ‘the Walker residence ,‘ has also been un- -
covered. There is an undated note (FBI Exhibit No. 32) which from in-
ternal evidence end fram Marina's testimony we now believe to have been

P -1 < ¥ o | e "
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left by Oswald for her at the time of the Walker ascassination attempt,

C f apparently in case he was apprehended or for some other reason unable to
return directly from the scene of the shooting. The note advises her
what steps to take in his ébsence. T4 is in Russian. Part of his advice
o her, as translated, reads, "We have friends here (i.e., the United -
States). The Red Cross also will help ym:l.“ Tmediately after the second
quoted sentence are the words, "Red Cross," written in English, presunably
so that Marina could pronounce them and be understood by persons who did
not speak Russian. When she was examined by the Cammission on this point,
Marinals only explanation was that her husband must have ‘been telling her
that the Red Cross had facilities for he]..ping pecple in need, especially
foreigners. She was unable to offer any suggestions on whether there '
was a connection, in Oswald's mind, between the American Red Cross and

’ the "Red Cross! that subsidized his temure in Russia and which he be-

(" lieved was the MVD, ?

D. Oswald's activities with his "hunting club” in Minsks

Were these a cover for some sort of secreb training?

Oswald!s writings about Russia, his statements to various persons after

he Ea‘curz:sd to the Uniﬁed States, and Marina's testimony to the Commission-: -
a1l contain references to his being away from his apartment in Minsk ™ .7
occasionally for hunting trips or ‘meetings with a "hunting club® or Mgun:& -
clubt 2llegedly sponsored by his factory feollective," TFound among his
effects afber the assassination was a membership card in the gun club, a -,
hunting ]icenseur:and a permit to ovm a shotgun. There have been allegations -

that this is a highly suspicious circwmstance because no one in the Soviet
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Union, it is alleged, is permitted to owm a gun siéﬂply for pleasure. Ab
least one Russian emigre!, Ilya Mamantov., has so'.’.oestified, and testimony
frea such a person is of course to be taken seridusly.' Marina has
testified that she remembers her husband going hunting only on one
occasion during the whole time of their marriage; however, Oswald
apparently joined the gun club in the sumer of 1960 and he did not marry
Marina until April 30, 1961, so he could have been much more active while
he was still a bachelor.

. Oswald made no secret of his membership in the hunting club.
He mentioned it on occasion to friends, h‘as an entry on it in his Diary,
discusses it at same length in his "I;Ia:rﬁi‘est ," and kept his membership
card, gun permit and hunting license with him until the day he was. killed..
T+ also formed one of the points of discussion in his spéech to a Jesuit
seminary :m Alabena the sumer afber he returned to the United States.
The subject of the hunting club came up there in gonnaction with his re-
marks about peasant life in the Soviet Union, in which he said that the
farm laborers lived extremely poorly and thatb they were in fact so destitute
that he and his fellow hunters regularly left vhatever game they were able .
%o get, less what they ate during the trip, with them. He added that on
one occasion he had even left with a poor farm family some of the food that
he had brought with him from Minsk. In'tﬁe same speech to the seminary
students Oswald cammented that pistols and rifles were forbidden to Soviet a2

civilians but that shotguns were permitted. .
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Tt may be that Oswald's stabement aboutb ého‘bguns being per-
mitted by Soviet law is consistent with the statements of Russian emigrel!s
to the effect that no guns of any kind were permitted to ordinary citizens,
because the post-Stalin "thaw® involved, among other things, a locsen:'lng of

this particular prohibition., The Russian emigre's who have testified on

this point all left Russia many years ago. It is also possible that

regulations of this type vary among regions in the Soviet Union. In the

‘Ukraine, for example, where nationalisuvic anti-Communist groups have never

been campletely suppressed, it would seem natural that the restrictions
on firearms might be extremely strict, whereas in other areas of less
doubtful loyalty, shobguns might be pemﬁ:z‘rhed. In this connection it is
our understanding that the Minsk ax;ea is one which is regarded by the .
Soviet Govermment 2s loyal; Oswald in his "Manifest! refers to it as one -
of the few areas in the U.S.S.R which is regarded as somewhat pro-Stalin
even today, meny years after the "cult of p.erson.alli‘by" has supposedly
been stamped out. . |

Woserko, the Soviet KGB defector, asserts that Oswald's hunting-
club membership is reported in the KGB records and corments that some of
the reports in Oswaldl!s file are from fellow hunbsmen, who observed that:
Oswald was such a poor shot that they often had to give him some of their ™" "=
game so that he would not returm empty-handed. — .

CIA e:iper’os have gone over Oswald!s gun permit and hunting :
license and given their opinicn that they appear au_thén‘bic. ' In other words, f(l..,{;;q >
such things as whether the serial mmber of the gen is of the kind that: = '

would in fact refer to a shobgun, ete., check oub.m .
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The fact remains that if Oswald was receiving any kind of

instructions or traiming from the Krf}B or some obther secret group while he
wes in Russia, the gun club might have been an effective .means of covering
such training. One possible way of checldng on this would be to find out
through Marina who the other members of the gun club were who took trips with
her husband, and whether they had ever independently commented to her zbout
yhab they did on their trips, etc, Unforbunately, her testimony shed no
light in this connecction and in fact, as has already been mentioned, she
said that after their marriage he went on only a single trip. If Marina

is telling the truth on this last point, however, it tends to rebut the
hypothesis that the gun club was a "cqver.‘" For if it had been, it seems
1ikely that the XGB would have nsed it more than once during the thirteen -
months belween 'bhé time of Oswald's marriage and the 'b:'ﬁne he left Russia.

E. Osweld's relaticnship with Marina: Might she have been

chosen by the KGB to work with him as an agent, or could

she even be an agent without Oswaldls heving lmovn it?

Oswald met Marina on March 18, 1961, and married her six weeks
later. Marina is rezsonably well educated -- cerbainly more so than her

hushbend —- znd the wncle with whan she lived in Russia was a colonel or .7 o

lieutenant colonel in the MVD, a prestigious position in the Soviet Unien.” = .-

¥erinats aunt and uncle lived well by Soviet standerds: +they had a de- -

sireble zpartment and a j:rivate telephone. Marina testified that they raised .. .

no objection to her marriage, saying that the decision was hers,

=EBP-SECRER=
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When Marina and Oswald were attampting to leave the Soviet
Union, she was granted ad interview at the MVD office in Minsk for the
purpose of expediting their exit., She thinks the ‘person she saw was a
high MVD official, Colonel Nikola Asenov, and she believes that the in-
terview was granted because she was the niece of MVD Colonel Tlya Prusakov.
Oswald previously had tried to arrange such an interview for himself and
had failed.

Marina was questioned by the Commission and by tha.press as to
yhy she married Oswald, She told the Cammission that she married him
because she loved him and believed he ’HOUJ:d make a good family man, not
beczuse she wanted to came to the United States or because he had a high
standard of living. She admits that she was impressed by his spartment. -
in Russia, and scme of the Russisn emigrets in the Umted States who kmew
the Oswalds have testified that they think she was impressed by his prz.v:xleges
and relative prestige in Russia. However, her franimess in admitting her ,
admiration for his spartment probably tends to diminish its importance
25 a real marrisge motive. Russian emigre! friends of the Oswalds have
described Marinals initial attraction to Oswald as a sort of "feeling 5
sorry?for him, visiting him in the hospital, etc. Marina told the
Camission that she was first attracted to Oswald because he was a
foreigner and, as such, an interesting person. She admits dabting somecne
else until the night before she agreed to marry Oswald. The Oswalds?
relationship in the United States may not have been a happy one., Their
friends testimony conflicts on this, but same have said thatb Marina . 2

ndrove," "goaded," or "brought out the worsi" in ber husband. ™
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According to Oswald!s Du’.ary and Marina's testimony, soon after
the two had met Oswal’d became sick with an ear infection and was confined
%o ‘the hospital in Minsk for about a week. Marina, at his invitation,
visited him there, and after the first visit came to see him every day.
He proposed to her while he was still in the hospital, bub ghe did not
accept him until almost a month later. His Diary records that he married
her to "get even" with Ella German, a fellow worker at the factory to whom
he had proposed but who turned him dovm. The Diary goes on to say tha:b
after the marriage he.'grew ‘b;:v love Marina and to forget Ella, though he
was still in love with Ella when he got rr:e.rried. Tt would seem that if
Marina had been ordered by the KGB to marry Oswald if she could, thab the
i11ness would have presenmted an ideal opportunity. Anyone vho is weak_frmn e
disease is in an especially susceptible state. .

There is no doubt that the fact that Oswald‘ married a Russizn
created difficulties for him when he tried to return to the United States,
at least from the point of view of the American Goverrment. Marinals ,""
admission to the United States was as the wife of a citizen, under "non- ‘
quota immigrant" status. As such, she had %o obtain a waiver of certain
technical provisions in the :mn:.s'rat:.on laws and as it turned oub, this
took meny exbra months and was a:lmos‘h not obtained at 21l, It took specia.'}_ £
pleading by the State Department %o convince the Irmigration and Na'bura:l:n.za'blon
Service to reverse the 1 "b:!.al decision of the lalter to the effect that -
the provisions of the J_.as-:r would not be waived in Marina's case. Consequently,.... .

&

the hypothesis that the KGB or scme obher.Russian group arranged the marriage '
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1ea:c'n the language. If, in fact, she is some kind of "dormant" agent who
was to prepare herself :E'or use at a later time, it would seem that one of
her first orders of business would have been to learn the languege and
customs of her adopted country. Second, although Marina certainly is an
intelligent woman, she has consistently maintained -- and the testimony
of other itnosses seems to back this up — that she is totally uninterested
in politics and is amazingly ignorant of them, or ab least was until after .
the assassination. Moreover, her entire character and conduct prior to the
assassination seems to be that of a women whose sole interest was her
hus'band herself, and her children.

Whether or not Marina is a "doman'b“ agent is by its nature a
question almost impossible to answer. A dormant agent; by dei‘iniulon,
does nothing whatever unbil he is contacted by his superiors, and such
contacts may not occur until several years after the ééent has been ‘
planted in the area of his future cperations. In Marina's case, because
of the publicity she has received, presunably the Russians would now have
enbirely written off any plans to use her in the i‘uuure. Consequenvly,
not only is there unlikely %o be any \,udence available at the present time
that che is érdromant agent, if she in fact is, but pro‘bably no such evidence
will ever be fo;jhhcmning.

- F: The alleged ease with which Marina and

her hshand were sble to leave Russia.

The charge could be made, and has been suggested already in the

~ public press, th the:b Lee Harvey Oswald's and Marinals departure fram Russia . -

. and re‘ou:r.'n ‘bo 'the Umted States was easier then it should have been, thabt
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is, that if he (or she) were not agents of the Russian Cammunist oonsp:,lracy,
they would have found it much more difficult to leave Ruq:;ia and, in fact,
might never have been granted permission to go. We have reviewed the avail-
able facts on how the Oswalds obtained permission to leave Russia and return
to the United States in the light of these possible charges and find that
there are four separate points which bear enalysis. These are: first, a
possibly suspicious coincidence involving a communication from Osweld's
mother, Mrs. Marguerite Oswald; second, the fact that Lee Oswald travelled

from Minsk to Moscow without first obitaining the zpproval of the Soviet

-authorities, despite his own statements that he could not do so; third,

the fact that the Oswalds, when they came to Moscow %o confe:l:' with the
Imerican Embassy, again stayed in the MVD-Controlled Hotel Berliny and |
fourth, the possibility that the time which elapsed between the Oswalds
applying for permission fbo leave and their receiving éuch permission from
the Soviet Govermment was unusually short, In order that each of these
points can be viewed in perspective, they will be treated in the order in
ywhich they occwrred and in the context of the story of the Oswalds! efforts
to depart Trom the Soviet Union and return to the United States.

1. The coineidence between the timing of the reguest - —

by Mrs. Marguerite Oswald that Her son be notified

that she was worried about him and Lee Harvey Oswaldls - <=

first comunication to the American Embagsy in Moscow

asking for permission to retwrn to the United States.

On February 13 , 1961, the Imerican Embassy in Moscow recelved

a letter from Oswald postmarked Minsk, February 5, the first it had heard.
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from him since early November 1959, when it had received his undated
letter from the Hotel Metropole asking that his remunciation of citizen-
ship be accepted. The new letter from Oswald was dated February 1, 1961,
and asked that he be readmitted to his native country. The breaking of
Oswald's 16-month silence at this time coincided exactly with a request
sent by the Department of State in Washington to its Moscow Embassy on
February 1, 1961, informing the Embassy that Oswald's mother was worried
about him, inquiring as to his whereabouts and asking that he get in touch
with her if possible. We had wondered whether the. coiﬁcidence of these
two events was accidental or whethér it represented Soviet interception
of the request by Oswaldls mother, interpretabion of that request as a
possible softening of the attitude of the American Govermment toward Lee
Oswald and their -- the Soviets! - 'suggestion to Oswald that he therefore
act immediately to seek readmission to the United States. We have been
informed by 1-;he CIA that the request from Marguerite Oswald went from
Washington to Moscow by diplomatic pouch, and thus the Russians should have
had no opportunity to intercept it. However, this does not preclude the
possibility of a leak in the Washington office from which the request came
or a leak in the American Embassy in Moscow, where it was received. In
order to have given the Russians time to act upon the leak, however, it
would seem that it would have had to occur in w:%rqjizghon rather than

Moscow.
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2. Lee Harvey Oswald's travel

from Minsk to Moscow withoub

prior approval of the Soviet

aunthorities.

Oswald, once he had recpened his lines of communication with
the Americah Embassy in Moscow by his February 1 ]_.e'l‘.ter, continued to
correspond with them more or 1es§ regularly until May 1962, when he and
Marina £inally left Russia for the United States. It was only about a
month and a half after he first made known his intentions to return to the
United States, on March 18, that he met Marina, and he married her on
April 30, 1961, According to the Histor:;.c Diary and according to lMarina's
testinony to the Gcmmn.ss:i.on, Oswyald never told her that he had made up his
mind to try to reburn to the Um.ued States un‘b:v.l af'bar they were married.
In fact, he not only did not disclose his intent, he a.ff avively den._ed
to her that he ever could return to the United States when she asked him
about it during their courtship. The Diary records that when he did
inform her, after their marriage, she was startled but irmediately acceded
to his wishes, ,

The Embassy?s response to Ogwaldfs first letier was to invite ~
him tocnma?f?rséﬁally to the Embassy to discuss the mabter, po:!.x;'bing
out that sﬁme rather complex questions were involved and that his presence
would be requa_red for the effort to iron them oubt. Oswald objected to the

invitation; ’ sta'bing that it was against Soviet law for him to travel from
Minsk to LOSCOW_U—'.I.unO’llt first obtaining permission from the Yauthorities"
and that he : he.d ‘been infomed that such permission, if granted, would be
ta long~drawvn affajr? which the authorities were “reluctant even to start.”

He also was lozthe to undertake the expense of the trip.

P=SECREI=
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The question of his coming to lMoscow in person was bound up with
the related question of how his American p[assporb s 'which he had turned in
to the Embassy in a defiant manner on Ocﬁo'ber-Bl, 1959 and which the
Brnbassy agreed that he needed in order to facilitate the securing of
Soviet permission to leave the country, could be returned to him., The
Embassy was reluctant to send the doc;men'b through the mails in Russia,
but Oswald was reluctant to came to Moscow to geb it. In addition, as the -
Trbassy was at pains to point out to Oswald, the issue of whether he had
lost his American citizenship and m.r,h it, his right to an American passport,
had to be thrashed out and decided before he could be given back his pass-—
porb, either in person or through the mails. From Oswald's first letter
until late in June, hé and the Department oi‘. State were at 1oggérheads on
whether he should 'bra\;el 4o Moscow or not. While the Department of State
was clarii‘ying its position on this matter (the positi_‘i;on, once clarified,
though never cammunicated to Oswald, was that the pass;;ort would under
no conditions be mailed)Oswald became impatient wéi:l;h not receiving a
prampt reply to one of his letters, and appeare.d zt the BEubassy without

prior warning on Saturday, July 8, 1951,

How did he do it, despite the legal difficulties he himself had” & 2

anticipated? The Historic Diary siwply records that he went, without = =
gebting permission. Ve have asked the State Department to camment @on. e

this. Its enswers, 2long with our specific questions, are as follows:

TEORSEORER
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B. Could residemt foreigners normally travel in this
manner without fivst obtaining such permission?

ANSWER - There are only a few Western nationals

Tow 1iving in the Soviet Union. They include

an American Romen Catholic priest, an American
Protestant minister, a number of correspondents,

some students and technical advisers to Soviet
businesses. We lnow that the priest, the minister,
the correspondents and the students must obtain
permission from Soviet authorities before taking

any trips. The technical advisers notify officials
of their project before they itravel and these officials
personally inform the militia. ‘

€. If travel of this type was not freely permitted, do you
believe that Oswald normally would have been apprehended
during the attempt or punished after the fact for traveling
without permission? '

IISWER - Based on the information we have, we

bolicve that if Oswald went o Moscow without

permission, and this was lmown to the Sovieb

aunthorities, he would have been fined or

reprimanded., Oswald was not, of course, an

average foreign resident. He was a defector

* fran a foreign country and the beaver of a

Soviet internal "stateless" passport (vid na

zhitelstvo dlya litza bez grazhdanstva) during

+he time when he was contermplating the visit to

Moscow 4o come to the Embassy. (On January b,

1962 he was issued a passport for foreigners -—-

vid na zhitelstvo dlya Inostrantsa.)

The Soviet authorities probably kmew about
Osialdls trip even if he did not obuvain ad--

vance permission, since in most instances the
Soviet militia guards at the Embassy ask for . . =
the documents of unidentified persons ember- -
ing the Embassy grounds. By Oswald's own: .
statement, the foremen at his wife's place of -
employment were nobified that they had visited
the Embassy .while they were still in Hoscow.

The usual "enemy of the people” meetings were . -
held, his wife condemned for her action and friends « 3
warned azainst spealdng to her.
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An American citizen who, with her Anerican
citizen husband, went to the Soviet Union to
live permanently and is now trying to obbtain
permission to leave, informed the Embassy that
she had been fined for not getting permission
%o go from Odessa to Moscow on a recent trip to
visit the Embassy.

D. Even if such travel did not have to be authorized, do
you have any information or observations regarding the
practicality of such travel by Soviet citizens or persons
in Oswald's status? ’

ANSWER - Tt is impossible to genmeralize in this

area, Ve understand from interrogations of former

residents in the Soviet Union who were considered

nstateless" by Soviet authorities that they were

not permitted to leave the tom where they resided

without permission of the police. In requesting

such permission they were required to £i11 out a

questionnaire giving the reason for travel, length

of stay, addresses of individuals to be visited,

etce . -

Notwithstanding these requirements, we know that at
least cne "stateless! person often traveled withoub
permission of the authorities and stated that police
stabioned abt railroad stations usually spotchecked the
identification pepers of every tenth traveler, but that
it was an easy matber to avoid such checks. Finally,
she stated that persons who were caught evading the
registration requirements were returned to thelr

hame towns by the police and sentenced to short ,
jail terms and fined. These sentences were more _ .
severe for repeabed viclatilons.’

Soviet Passport Regulations

Citizens arriving for permanent or temporary sojourn or . ..
changing their place of living in localities where the: .=

passport system has been introduced must within 2Ly hours -

produce their passports for the house administration, directors - -
of hostels, or other persons responsible for registration in - '=
order to register them with militia authorities. A citizen ' 2
who has received a new passport must also produce it for the. "~=
house administration or call in person at the passport bureaw i
for registrabion. After that the new passport must be pro- .o~
duced at the place of work for the cadre department or.: '
persomnel office, where it will be stamped to show that =~ *

its owner has been accepted for work.

“IOR-SECREE
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When receiving a new passport one must see that the
information about the bsarer and his children below 16

years of age has been properly entered, as well ag the marriage
data and stap. It should be borne in mind that all citizens
from 16 to L0 years of age receive passports valid for a
Timited period of time. When the validity of the passport
expires, the citizen should apply %o the passport office for

a new passport. It shovld be born in mind that living without
a passport or registration book, an invalid passport, or
acceptence for work without a passport or registration bool,
constitutes violation of passport regulations. Persons guilty
of such violations of the passport regulations are liable to
prosecution.

When asked to comment on the point by representatives of the

FEI, Nosenko simply replied that there was no law in the Soviet Union
which would have prohibited Oswald's travel. F . el

We now have reason to believe that while there are no
Jlaws in the govie;, Union prohibiting an ordinary citiien from traveling,
resident foreigners, such as Oswald, are at least theoré‘bically S0
prohibited. Anyway, we have also posed this question to the CIA, and its

response 1s as follows:

in July 1961 would normally have required prior authori-
zation. Bearers of a Soviet "passport for foreigners" =
(vid na zhitelstvo v SSSR dlya imnostrantsa) are re-
quired o obtain travel aubhorizavion irom the Visa e
~ = and Registration Department (oVIR) (or Passport Regis-
tration Deparitment (PRO) in smaller towns) if they de-
sire to leave the city (or oblast) where they ere dami-
 eiled. This same requirement is believed to apply to
_ persons, such as OSWALD, holding Soviet "stateless
‘passports" (vid na zhitelstvo v SSR dlya 1its bez
—grazhdanstva) .

1. OSWALD'S travel from Minsk to Moscow mnd return - s g
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OSt-reld's arrival at ther Amer:.can Embassy was on a Saturday, q
according to the Historic Diary, the place was closed for business but '
after sane inquizy he was able to veach Mr. Richard E. Snyder, the .'\'
Consul, on the telephone, Oswald no“beé in the Diary that the consular

officials l:'.v_ed in the same building as they worked, 50 presumably he
and Snyder spoke over same sort of house telephone, Again according to
the Diary, Snyder came dowm Irmediately, shook his hand, and spoke
‘briefly with him. The upshot of the conversation was that Oswald should
return on Monday, July 10. This he &id, but in the meantime, apparently

beca.usa of something said by Snyder, although we have no clear evldence

that th:.s was the case, Oswald telephoned Ha.r:.na lnng d:.sta.nce and asked

her to f]y to Moscow the next dew, Sunday, vhich she did,

3.. The Osualds staying a‘h the Hotel Berl:.n

VWhile they were :m Moscow, Osx-rald and hanna sta:red ab the =
B Hotel-Be_‘I:m _“the same place Oswa.ld sta;sred vwhen he entered the country .

The CIA has :mi‘onned us that the Hotel Berl:m and its "sister.




hotel," the Metropole (vhere Osweld also st

ayed in 1959), which are under.

the same administration, are the regular fore:.gn—tour.u.st hotels in MoscowWe.

Presumably, therefore, +they are heavily infiltrated, if not conbrolled, by

the MVD.

Marina says that she and Oswald got a room at the Hobel Berlin

because rooms in Moscow were at a premium,

there being a film festival

going on at the time, and Oswald was vemembered at the Berlin and there-

fore able to get a room despite the difficulties. The CIA has confirmed

thet an inbternational film fegtival was in

July 1961.

fact occuring in Moscow during

" 4. The slleged wmsual rapidity with wbich

the Oswalds were able to obtain permission

from the Sovieb Goverrment to leave Russia.

Despite the fact that Marina had

came to Moscow, when Oswald

appeared ab the Embassy on Honday she waited outside instead of coming

in with him., However, on Tuesday she had 2 conference with John McVickar

" on her aspects of the contenplated return to the United States, i.€.,

the problems and procedures comnected with

her entry into the United States

as a "nonquota jmnigrant." It is interesting, and epparently purely co-

incidental, that the sane thio men who dealt with Oswald when he dei'ected

to Russia were the ones who dealt with him

reenter the Uniﬁed S’oa‘bes. i

and Marina when he sought to

= Prmam:l;sr on the ba.s:La oi‘ the Monday interview, t+he American

Emba.ssy concluded that Osuald ha.d not expatriated himgelf despite his— -

‘a:btemp"bs %o do So in the fall of 1959 and his actions thereafter, and

yrote a memorandum to this effect to the Washington Department of State.

0 orporT
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On the basis of this tentative decision, but on the warning expressly
given that the decision was only termtative, Oswald was given back his
passport. By its own terms the document was due to expire in September
1961, and he was informed that whether it could be renewed would depend
upon the ultimate decision on his expatriation.

The ultimate decision on the expatriation issue was favorable to
Oswald. His new passport was not issued in September, however, because
he did not need it then, but was issued instead in May 1962, just before
he and his family departed for the United States. Essentially, although
there were same serious problems chead :E‘or Marina's spplication to be
admitted as a2 nonquota immigrant, the big American hurdle, the e:q:a.’oria‘bién
issue, was for all practical purposes overcome on July 10 5 1961, Fram -
then 'on, it was up. to the Soviet authorities.

The greatest dii‘ficulty with the Russian authorities was prob-
ably whether Marina could accompany her husband, although we can only

guess that this was so. As il actually worked outl, Marina was called to

the Soviet passport office in Minsk on December 25, 1961, and told that

authority had been received to issue both her and her husband's exit

visas. Thus, permission for both of them came down at exactly the same --

time, so we have no way of actually lmowing that it was Marina, more than ...

her husband, whose departure troubled the Soviet Goverrment. The Historic
Diary and correspondence with the American E:nﬁﬁassy at this time reflects - ..
that the Oaraﬂ.c_i_s__c}id_ not pick up their exit visas immediately, despite o=
having been told that they could do So. Their thinking was thabt since " =
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Oswald!s visa would be g!ood for only LS days once it had been issued, he
would not'a.sk that it be issued until he- had cleared away every other
o‘bst.af:le ‘o hi; reburn to the United States and was ready to leave.
Marina, being a Soviet national, however, would get an exdt visaof longer
than L5 days! duration. Consequently, on January 12, 1962, she picked wp
her exit visa. It was marked valid until December 1, 1962,

Obtaining the permission o.:f.‘ the Soviet Govermment to leave may
have been facilitated by a conference which Marina had, at her own reque:s'b,
with a high KVD official, probably a Colonel Asenov, sametime in late
1961. She has testified that she applied for the conference and believes
that it was granted her because her uncle' with wham she had lived in Minsk
before her marriage, Colonel Prusakov, was a high MVD oi‘f:.cial. She has
camented also that Oswald tried t6 arrange such a conference himself
and was turned down.

The Oswalds did mob finally leave Russia wntil May 1962. The
six-month delay was caused primarily by two facts. F:Lrst » Marinat's
zpplication for an American visa ran into d:t,ffz.cul'ties when the Inmgrauion.
and Waturalizastion Service (INS) at first refused to w a:we the prov:Ls:.ons
of Section 213(g) of the Inmigration and Naburalization Act in her case. =
Ultimately, at the behest of the Department of State, the ,.INS reversed = -
its decision on this point and consented to waive the provisions. . :s.
Second, the Oswaldst child, June Lee, was born on February 15, m;d ‘the
Oswalds wanted to wait until the baby had gained a little welght before ==
taking it on such a long trip. There was also scme di_fificulty asbout oah

obtaining an affidavit fram a propertied person in the United States o D
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the effect that Marina, if admitted, would not become a ward of the state,
and sane additional difficulties in obtaining financing for 'I:-he_‘é)swalds'
travels. The financing was ultimately provided by a repa‘oriation loan
of slightly under.$500 from the Depariment of State.

Two questions are raised by the foregoing narr_a’cive; First,
4% can be argued that the Soviet permission for both Marina and her
husband to leave was granted in a suspiciously short time. Second, i'l;. can
be argued thabt the fact thabt Marina was ever permitted to leave the Soviet
Union simply because she had married an American national, is extraordinary
and therefore suspicious., The questions r.aised are obviously interrelated:
if it is extreordinary for a wife ever to be given permission to aqcompaiv
her husband out of the country, then any time at all within which this =~ =

'permission is granted is "suspiciously short." Nosenko in éor:nnen'bing on

this point said that Soviet law since the death of Stalin has permitted

a wife to emigrate freely with her husband, provided only that she has not

had access to information which would endanger the sécurity of the State. - 1

Oswald told the FBI in July 1962, Just after he returned to the United
States, that he had been interviewed by the MVD only twice, once when he
£ipst came to Russia and once just before he departed. If true, this .=
tends to confirm what Nosenko states; the outgoing interview may have
been part of the attempt to ascertain whether Marina had had any kind of -
access to "classified" information, Wé have asked the CIA to comment - -
upon this point, and its response is as followss: '

SFORSECRER
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n§, So far as we are able to determine, there is

no Soviet law which would prevent a Soviet citizen
married to a foreign national from accompanying his
or her spouse from the USSR, This situation is also
believed to have existed at the time of the OSWALDS!
departure from the Soviet Union in 1962, In practice,
however, permission for a Soviet wife to accampany
her foreign national husband abroad is rarely given.
In almost every case available for our review, the
foreign national was obliged to depart the USSR alone
and either return to escort his wife out, or arrange
for her exit while he was still abroad. In some
cases, the wife was never granted permission to
leave. The majority of cases reviewed involve
foreign students, exchange teéachers, and other
relatively transient persons, and while a number

of cases have certain points in common, they bear
1little similarity to the OSWALD case; none involved
a defector who married prior to repatriating.

of the OSWALDs! departure documentation appears to

CEz72¢e

“7.- The time lapse involved in Soviet processing / cFat T

be normal. Marina began assembling the documents.
necessary for an exit visa in Hay 1961, and both
OSWALDs actually applied on 20 August 1961, ac-
cording to Marina's statement and OSWALS's diary.
Marinals exit visa was issued at the time her new
passport was issued, 11 Jamary 1962, although she
had been informed by Soviet authorities about 1
Janmary 1962 that the visa would be issued. = Lee
OSWALD's exit visa was not issued until 22 May 1962,
though he, too, apparently had been told in early
Jamary 1962 that the visa would be granted. The
time lapse between actual zpplication and notice
of zpproval was over four months. By way of com-
parison, scme Soviet wives have been held in the vz
USSR for years, while in two specific cases in- -
volving Swedish national husbands, the Soviet- =
wives were processed oubt in less than four . -~
months. -+ . ;
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The Department of State 's caments on this issue are:

/

A. At the time that Lee Harvey Oswald and
Marina Oswald left Russia for the United States
was it legal and normal under Soviet law and
practice for a Russian national married to an
American to be able to accampany him back to
his hameland?

ANSWER - The Department knows of many
marriages in the Soviet Union between
American citizens and Soviet citizens,
Most of these involved an American citi-
zen husband and a Soviet citizen wife.
Such marriages since World War II have
mostly involved American newspaper cor-
respondents, American businessmen and
tourists, and, in a few instances, em-
ployees of the Mmerican Government. In
practically all of these'cases the husband
remained in the Soviet Union until his
_ Soviet wife was given permission to ac--
company him to the United States. " - .

In the immediate post-war period there

were about fifteen marriages in which the

wife had been waiting for many years for

a Soviet exit pemmit. After the death of

Stalin the Soviet Goverment showed a dis-

position to settle these cases. In the

sunmer of 1953 permission was given for

all of this group of Soviet citizen wives

to accompany their fmerican citizen hus-

bands to the United States

» . =

 Since this group was given permission o :n

leave the Soviet Union, there have been = -

from time to time marriages in the Soviet . .t

Union of American citizens and Soviet citi--7 7.

zens. . With one exception, it is our under- °

stending that a1l of the Soviet citizens

involved have been given permission to

emigrate to the United States after walbting . ..

periods which were, in some cases, from three .-

to six months and in others much longer. -
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B. Was the rapidity with which Lee Harvey Oswald
was able to accomplish his return and Marina's re-
turn to the United States in anmy way unusual?

ANSWER - It does not appear to us that

FTs, Oswald!s Soviet exit visa application
was acted upon with unusual ragpidity. On
July 15, 1961 Oswald and his wife applied
for Soviet exit visas. On October L, 1961
Osweld informed the Embassy that he still
had not gotten exit visas and requested
Ambassador Thompson'!s intervention on his
behalf. He related that there had been
continuing stberpts to intimidate his wife,
apparently with the idea of forcing her %o
give up her plans to go to the United States.
On November 1, 1961 Oswald told the Embassy
that he had gone repeatedly to the Minsk
officials but still had not been granted
exit visas for himself and his wife. In
Jamary 1962, practically six months after
the date of applicabion (July 15, 1961), .
Oswald and his wife were granted Sovieb exit —*
Visas.

Tt is difficult to generalize on the length of

time required for Soviet action in such cases.
There is no discernible pattern which we can find
in the Soviet Govermment!s handling of exilt visa
cases. The issuance of such visas is apparently
subject to rather arbitrary official action. In
some periods it has seemed related to the politi-
cal climate bebween the Soviet Union and the
foreign spouse's country, although this has not
always been the case. In our view, for example,
+he issuence of exdit visas in 1953 to the group - =
of wives of American citizens mentioned above =
was undoubtedly part of an effort by the Soviet :
Govermment to create a favorable atmosphere be- ™=
tween our two govermments. T

Tn the most recent case of this type a Sovieb

woman married an American citizen in December .
1963 and received an exit visa about two months . -
later. Such marriages cannot take place in the: “7.:”
Soviet Union without permission of the Soviet - ==
Govermment. It seems probable thab permission -~

to marry in such cases is almost always tanta- "=
“mount to & faverable future decision to grant an '
exdit visa since the American citizen is required

to0 state his intention to bring his Soviel spouse
back to the Unived States.



Since Oswald came o the Soviet Union 25 a

defector, houever, he ues in a somevhatb /

different situation. Tt is owr sudgnent : g &
+that the Soviet Govermment!s granting of | N
permission to his wife to leave the country R

was nob considered 2 poutine matier. e do ¢ et

have detailed inTormation congeﬂr_nj_gg_‘az_}g;bher
imerican defector, { s =Y His
case is sanevhat Giifévent since he actually

obtained Sovieb citizenship and was not, there~"
fore, classified as ngtabeless.”

[ e e ey gl ENDLOYCS of L 2
assigned To work

a2s a plas’o:i.'cs engﬁxe:ar st the American Hational
Bhibit in Hoscow in the swmer of 1959, ie in-
foraed the Tibassy on Septenbar 30, 1959, ihab he
had decided Yo stey in the USSR and work. Jihen
intervieued in the presence of a Soviet official
on Ochober 17, 1559 e szid he hed zpplied for
agviet civizensnip aboub July, 1959 znd had been
nobitied officially thabt Soviet civizenship had
Been granted by Decree of the Suprenme Soviche

{ie weceived a Soviet internal citizents passporb
on Sepbember 21, 1959 and the Babassy subaitied

Lo the Dzpartment 2 Cerpificzte of Loss of
Citizenship coveringfl . - -— SLatisS.

On Mewch 3, 1960 € T inforaed his Tather
2 it

he would like to cetuen heae and that he hed

writien to the EBmbansy ahout this but hes ro-

. called &b the Ribassy

g e 24 b0 his
i : iad Tor an 3
3 G Anses 1G& 3 dntomed
on Ocbober 2, 1950 thab his aspijcation had- .-
haan velfusad, ab thad he could resudly 2iver =

ki
ciie yeETe

On ¥zoch 9, 15562 the LDabes
pessport (1.2., Soviet cilvd
abroad) btogéeher with &n et visa fork:

= L

. A

delsy ensued while (. 0.8 yisa spplication

sy reczived 2 Seviet forslign
zen's passport Tox travel

was being processed. He wes in comuication with -

ihe Brbassy Wy telephone vut afier the visit on
oy b, 1980 he did nob visit the Ribassy wniil
sey 8, 19582, ke ceae to geb his final PEDEISe
He told the Riassy curing the inbenview that the’
s2s nob ledd 2lone! after T2 had inTormed his .
fzmily by letier sbout his desire to roturm heome.
Fe leit the Soviet Union Yy 15, 1952,

Rl

—
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Tn camarison to Oswald, iV Yook F 77 ___________: a

year and nine months to geb permission to leave

the Soviet Union. His caco differs in that he

* had been granted Soviet citizenship and was en- _

ployed in an incdusiyy, plastics, {for which his

skills vere particularly desired by the Soviet

authorities. His case was also canplicated by

the fact that he had deserted his faericen wife

znd two children to live with a divorced _Soviet

wanen who bore his child before his return to

" the U. S. .

€. If possible we would sppreciate 2 memorandum fram you
on the normal Soviet procedures in similar cases and the
usual time periods involved, covering toth emigration
frca Russia to the United States and enigration irom
Russia gencerally, '

ASTER ~ The Sovieb Govermaent is §

cpposed to emigration of its citizen

forcign countries., fppevently the Sovied

Goversient gives considerabion o granting

exit pernits for the puipose of edigration

to the United States only when the epplicants

ener
ns t

2lly
0

o

wish £0 join members of their family. ¢ fgaLh
For mexy years it has been exbrenely difficnld
for Sovieb citisens to obiain peraission to
leave the Soviet Unicn to Jjoin relatives in
“he United States. Ta the 1930%s a few such
cases oo Foavos don, bub it
was 959 thab the
Sov ze of exit
¥is 0 anyoUorinately
800 sn citizens bave 2
0ol i, 0 COUTES, E
is zabar of those
. Sow o coze to the United -
 “ota - .

e ¥ho have been successul in obtaining
visas jwere usuelly subjected to long

<
g before eny action was tsken on Their -
cations, unlike those cases of tacrican 5
zens who srarry Soviet eitizens while -
temoorarily Tesiding in the USSR.

In resawxd to caigration from Rassia bo other oo
courtries, e lnow thab Sovied cxit visas have ' =
been issued to persons desiving to join rela-
tives in Frence, Mglend, znd other Eurgzean
counbries, but we have Very little iaformavion
concerning the dctails of such emigration.

ﬂ::“é%ﬁ;i?_[;ﬂ e
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G. The Oswalds' contacts with the Soviet

!

/ Brbassy in Washington, D. C., after they

“boolk up residence in the United States.

Soon after the Oswalds reached the United States in June
1962 they made conbact with the Soviet Embassy in Washington. Soviet
law required Marina, 2s a Soviet citizen living abroad, to contact her
nation's Embassy and file with it certain forms. Later, the contact
was conbinued when the Oswelds sought permission to return to the
Soviet Union. The first such request was a letter written by Marina
on February 17, 1963. She wrote that she wished to return to Russla,

but that her husband would stey because "He is an American by nationality.”

She was informed on March 8, 1963 that it would take from 5 to 6 months to, -

process the application. Later, Oswald nade app]icatibn to return with
nar. ’ |

On fpril 10, 1963, somebody fired a rifle at General Edwin
B. Walker in his hame in Dallas. We now have fairly good evidence that i
the man who Tired the rifle was Lee Harvey Oswald. 4An undeted note was
found after the assassination which, zccording to Marina, was left for
her by her husband at the time he shot 2t Waller. A translation of that o
note has been attached to this_maﬁorandlm. . The purpose of the"nbi;e seems-— =
+to have been 1o serve as a éuide_to Marina as to what to do anci where to= "=
look for help if Oswald was caught in the assassination atbempt. The
second paragraph of the note mentions the "Bmbassy," and since this «5
preswiably means that the Soviet Embassy in Washington, D. C., that 215

-

paragraph is here quoteds. . :
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uSend the information as to what has
happened to me to the Embassy and in- /
clude newspaper clippings (should there
be anything about me in the newspapers) .
I believe that the REmbassy will come
quickly to your assistance on learning
everything."

The Soviet Union has made available to us what purports to
be all of the commmications between the Oswalds and the Russian Embassy
in the United States. This material has been checked for codes and none .
has been detected. Except for the last letter which Oswald wrote to the
Soviet BﬁbaSSy, which will be discussed below, there is no material
which gives any reason for suspicion. On April 13, 1963, the Soviet -
Union did ask Marina for her reason for wanting to retu;-n to the Sovigt- *
Union and suggested she visit the Embassy in Washington to discuss ‘the
matter., It is arguable that this request was strange, since she was a -

Soviet citizen and her passport was limited in time; however, there were

| certainly some reasonable grounds for recg.xesting a f;.ce—to-i‘ace discussion,
for example, whether her husband and children would be permitted to
accampany her,

As will be discussed in more detail later, Oswald was in
Mexico from Sepbember 26, 1963 until October 3, 1963, and while in '~ =
Mexdico City he made several visits to the Cuban and Soviet Embassies.
liarina has testified that Oswald told her that the purpose of the trip =
was to try to reach Cuba by way of Mexico, thereby evading the American “o+n

'
[

legal prohibitions against such travel. He was very concerned that both
the trip itéelf and his purpose in going be kept strictly secret and

cautioned Marina zccordingly. Marina never admitied she had prior

lmowledge of the trip unbil =lmost three months after the assassination, .-

 SEORSECRET=
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He seems to have written it in the hope that by inferring that he had
sor;nehcmf been M™in on" some secret and mysterious dealings involving the
Soviet Embassy in Mexico, some benefit, however small, could be salvaged
from the otherwise total failure of that trip.

H. Yuri Ivanovich Nosenko

In February 196L, Yuri Ivanovich Nosenko asked for asylum in
the United States. His position in the Soviet Union was that of a high
oi‘f.igial with the KGB, and he was attending a conference in Geneva at
the time of his escape. In the course of his interrogation by the CIA,
it turned out that he had knowledge of Oswald. His testimony in res;pect
to Oswald was given to representatives of the FBI and passed on by the
Burean to us. A copy of the Burcau's final report on Nosenko is attached
to this memorandum. Nosenko's reference to Oswald's Intourist guide and
"his" impressions and evaluabions of Oswald should prdf:ably be to "her"
jmpressions and evaluations, since we lmow from other sources that the
guide was probably a woman, Rima Shirokova.

The FBI sumnary of the statements of Nosenko, if true, would
certainly go a long way towards showing that the Soviet Union had no

part in the assassination. g

-




'For example, no application for a towrist visa made in Helsinki, Finland,

of any statements, “before or since the assassination of President Kennedy,

e — e ez et B~ Al e

T. Documentation furnished by the

-—

Soviet Govermment at our request

Tn the latter part of March the Department of State, at our

request, handed Ambassador Dobrynin a letter from Mr. Chief Justice

Farl Warren to Secretary of State Dean Rusk requesbting that the Soviet

y O e

Union furnish the Commission with "further details of his /Oswald's/
activities during his residence in the Soviet Union, including copies of

any official records which the Soviet aunthorities may find it possible to

A
i
i.
.

supply." The letter went on to describe seven areas of particular in-
terest to the Camission. A copy of the letter has been attached to this

memorancdum so that the description of the areas of particular interest

can be read in detail if this is felt to be desirable.

The response of the Soviet Govermment has been received. It
ig difficvlt to assess the extent to which it has complied in good faith.
Some records which might have been given to us have not been, but in some

cases this could very well be because they are no longer in existence.

on or about October 1li, 1959 was forwarded to us despite the fact that we

spec:.f:.cally rcquested docmnen‘ha of this type; but it is entirely possible

that in the more than four years which elapsed between the time when

Oswald i‘llled ou'b t}us very rou’o:.ne document and the time of the assassina- l

tion, ::.t was destroyed in 'bhe ordinary course. There are other deficiencies

in the Soviet response which are not so easily explained. The very last

e

paragraph o oi‘ the le'b'ber from Mr. Chief Justice Earl Varren asls for copies

volurmbeered by Soviet citizens who knew Lee Harvey Oswald during his
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) Iresidency in the Soviet Union which related to one of the aforementioned .

seven areas of particular interest or which "might otherwise be of interest
to the Cornmission.;' No such volunteer statements were forwarded to us by
the Soviet Government. A second possibly suspicious circumstance we have
observed is that a very high percentage of the signatures other than

Oswald's on the documents are stated by our translators to be illegible

T T ki 2 —

or missing. [

This kind of verification has been rendered impossible,
9ither accidentally or on purpose, in the documents g'i.ven/to us., We
have asked th'e CIA's copinion on this point, but so far have not received
it.

Jeo An Overall Assessuent of the

Likelihood of Soviet Tnvolvemenb

The Commission has been able to gather an impressively large
amount of material on Lee Harvey Oswald!s life in Russia and in the .
United States after he returned from Russia, ahd a considerable amount of
material on Marina as wells Much of this has been examined in this

memorandum,—and over the last-few months virtually all of it has been

analyzed in detail by members of the staff of the Camission or by -

one or more of the various investigaltory or intelligence agencies of the .

P e e b ke
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Federal government. Our conclusion, as already stated, is that all the
"Russian" evidence is consistent with Lee Harvey Oswald's having been
substantially what he purported to be and no more, that is, it is con-
sistent with his not Dbeing an agent of the Russian goverrment.

The fact that the evidence on Oswald's 1ife in Russia is con-
sistent with the conclusion just stated is of course highly important;
however; this alone is not sufficient reason to conclude that Oswald was in |
fact.not a Russian agent. A high proportion of all the evidence on Lee
Harvey Oswald which rclates to his travel to and life in Russia derives
from sources that could have been fabricated or otherwise falzified. The
main sources of such evidence are his own stabements after he retwrned to
the United States, the letters he wrote fram Russia to members of his

family, Marina's statements to friends after she came to Jmerica and her

testimony to :bhe Conmission, and all sorts of writings and documents
dating from the Russian period or shortly thereafter. A1l of these
gources could have been put together by the KGB or be the result of its
careful "coaching."

The question therefore rises, How are we to access whether

or not what we lmow as Oswald's "real life" is not Just a "legend" designed

"

by the KGB_E:nd consistently lived out by Oswald thereafter? [ ===

: === iy e -—We are therefore forced to fall baclc e

upon Oswald h:nself and ask i‘rmu all we have learned about him -- -

literally from his infancy until the day of his death -~ whether he was

“TGP=SFEREF
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the lind of man who could successfully have ﬁved out such a legend.
Our conclusion is that in all probability he could not. /

The picture of Oswald that emerges from all of the evidence
the staff has gathered is that of a man of average or possibly better than
average intelligence, but with a mind that was confused, dogmatic, and
unused to the discipline of logical thought. For example, his political
writings, when read closely, are seen to be 1ittle more than a series of
vague assertions that samething or other "must” be done in this way or
that way. The spelling and grammar are uniformly bad. Some of‘Oswald's
‘anployers found him to be an adequate worker; these seem to have been
those who used him for very unskilled wox:k. On more responsible jobs he
did not fare as well. VWhen he worked for the William B. Reilly Campany - .
- as a mechanic he was very unsatisfactory. The instructions he; wrote out
for his own guidance on the job are almost totally un-understandable, and
the employer has stated that Oswald's reports were just as bad. He seems
'Eoi have been overly resentful of orders or corrections given him by his -
supervisors on the job. This last characteristic also manifested itself
during his service in the Marine Corps. (On one relatively skilled job,
however, he seems to have performed reasonably well. In the early part -
of 1963 he worked in the photographic Department for the Jaguars-Childs-"7°:-. -
Stovell Company and got along relatively well. He was discharged after = =
a few months ‘be_cause the cmrpanjr found it necessary to let some of its -
workers go and_l?hose Oswald rather than other men they had taken on at .. =
about the' same time because he did not get along with his fellow workers - - =

very well.) 7 0
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His sense of the practical seems to have been deficient. For

(“ / example, he always fashioned himself a potential leader and resented
the fact that circumstances campelled him to do menial work. Yet he
never took the necessary steps to camplete his high school education and
obtain a diploma, so that he might be hired for a better job and utilize
the normal skills possessed by a high school graduate. Likewise, he never
made any serious attempts to acquire any kind of post-high school education.
He made one or two tries at setting himself up as a Russian interpreter
or translator but apparently never pursued tﬁa matter very far. So far
as we know he never earned a penny in either capacity. For several weeks
j.n the late sumer of 1963 he occupied hi;nself ywith an elaborate scheme for
h:n.ja.clo_ng an airplane to Cuba, and at one +ime he was trying to work
Marina and the baby imto the plan as well. Same time during 1963 he told
Marina he would one day be the "Premier® of Cuba and became angry when
she chided him for such an impractical ambition.

In sum, we believe that Oswald did not have any subtleness of

mind, that he lacked a good understanding of human pature and that he had

. an unstable and neurotic character. We do not 'beiieve that such a man
could have lived out a Wlegend" so successfully that the combined resources

- of the Ccmmission, the Secret Service, CIA and the FEIL could not have

=2 uncovered major discrepancies in it. : e o el

TIT. Involvement by Cuba.

= Our -Suspicion that the Cuban goverrment might have been involved

I

———— - dwm the assaéginat;n is based upon four facts. First, Lee harvey Oswald.

il

it

publicly identified hinself with the Fair Play For Cuba Camittee and was

an avowed admirer of the Castro government. Second, shortly before the

FOP-SECRET=




-90- ;'
assassination, between September 26 and October 3, 1963, he travelleglf to
Mexico City and while there made rreq‘gen'b contact with ’ql:xa Cuban Consulate.
Third, the Cuben government had ample reason to dislike and distrust the
government -of the United States and the late President in particular.
Fourth, the Camission itself and the various Federal investigatory
agencies which have assisted it in its work have received many letters
and been approached by several persons who claim to have seen or heard
acts vhich directly or indirectly link the assassination to the Castro
govermment. We will touch upon all but the third of these four factors
in this section of +he memorandum. The antipatly of the Cuban government
needs no élaboration. ’ i

Oswald!s Fair Play for Cuba Comittee agtiv;i:bies and his contacts
with Mr. Vincent T. Lee, the former head of that Camittee, have been
thoroughly investigated. The results of these inves'bﬁ:gations are that
Oswald!s so-called M"organizational activities" on behalf of the Cammittee
in and around New Orleans were almost enbtirely a fiction, which he himself . 4
created, He carried a card which showed him to be a member of the New
Orlesns chapter of *the Fair Play For Cuba Comunittee, the President of
vhich was "A. J. Hidell," No such man as "A. J. Hidell" has been located
nor is there any evidence that he exists. Marina testifies that the name-: -
was made up by her busband and that he probably chose it because it
rﬁymed with his hero, "Fidel" (Castro). The little bit of correspondence.
between Oswald. and the national headquarters for the Fair Play For Cuba -
Camittee in New York City, headed by Vincent T. Lee, discloses 't‘;hat e

Oswald applied for membership, Was welccmed, later informed Lee that he




ik

intended to create an active organization in New Orleans and asked for
advice in doing so, Lee replied with cautious encouragement, pointing out

the difficulties, Oswald wrote ancther letter saying he was going to go
shead anyway, and that was zbout a1l

We have no evidence that any money
ever went fram New York or anywhere else to Oswald for his use in these

activities nor was any representative of national headquarters or any place
else ever sent down to guide him,

Further, he apparently never created
organization and was never even given a charter authorizing him to do
S0.

Marina testifies that much of QSwald'e' Fair Play For Cuba
Canmittee activities, at least late in the swmer of 1963, seemed to

have been performed with the intent of proving to the Cuban govermment that
he /Oswald/ was VMa friend of Cuba," in the belief that he would thereby
further his chances of reaching that country and being accepted by it.
In other words, Lee Oswald w-as probably trying to reex;act the defection to
and acceptance by Russia which he had so successi‘u]iv accamplished in
1959, only this time shifting the scene of action to Cuba.
The trip to Mexico is not so easily disposed of. Oswald de-
parted New Orleans, in great secrecy, probably about noon on September 25
and perhaps a day earlier, and he crossed the Ma:d.can border at Nuevo
—= Laredo on geptezﬁ'ber 2.6 His bus arrived in Mexico City at about 10:00
a., m. on September 27. ‘

We have rather firm information that he set out
iumed:.auely on a series of visits to the Soviel and Cuban Embassies in

that Cluy, spending almost his entire first 2 days at one or another of

these two places or in making arrangements to visit one or the o‘bher.
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i (One arrangement he made, for example, was to have passport photographs

““i ~ taken, for use in his appliéé.’oioq for a Cuban vise.) By late S;'n?\‘zrday |
ﬁ afternoon, September 28, hone_ver s ke had prewy m:ch hit a blanii :J;ail L g“l i

a2t both enrbassies.

‘-.
ful
e i i
; 2
Ky

\\8% #

1
\1i The Cuban Embassy had even more firmmly informed him that he conld nob get

| . . - . S - Y 2
i an Min-transit? visa to visit Cuba wnless he could first show them a

- 4= e

visa to visit Russ:.a, ‘so he was left with 'Jcry little to do with either

E’abassy[

; B ‘ 4% %he Cuben Brbassy he even gob inbo a fight

#r

with the Consul, Busebio Asque, because he insisved so strongly that
as a "Iriend of Cubats," he oughl To be given a visa. So fiom Sundeay

through Wednesday morning, October 2, when he left Mexdico ity on a bus "

&

bound for the United States, apparently about all he did - - or 21l thab

we Ymow zboub vhat he did -- was to meke his trwvel avvangenents, see the -~

AT T
= .“._L._..._,L__ - 413

-

e Oar ev:.dence ubax. the events set out in the orer:o-ng pavagraph

occurred is solid. It is obbtained from several sources, the most inm-

porbent .::Lno the c_rect "c.eSu:Lmony of enova Sﬂvﬂa Duran, the Hexican
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these events occurred, but whether they were rerhaps only a cover-up for
. i
: /
other, more sinister activities going on ab tre szne time. This is where
the various ruazors and claims of con_::-_airacyl coae into consideration.
Same of them will be considered in detail later , onb at this point it is
enough to say that they almost &L‘L boil deim to sciie sort of alleoau" on
5 o

that the Cubans vassed money to é;gﬁ-zald while k2 yeu in Mexico Cily, as

assassinabing the Pres;qent We have heen informed by the

‘}-4’

H

payment fo

Central Intelligence Agency that rumors i‘ocusirxg around a large amount of

noney having been na_naed to Oswald wi le he wes in Mexdceo City (the nest
camonly mentioned sum was $5,000) were current in Hexdco City elmost
irmediately after the ass;*.ssina:tion. The fact that these rmmors wer

; , ”
cm*rént should be kept in mind in assessiag th: iJﬂormatiqn which follows.,

Ta order that the Cazmission may dir:acitly” assess sone qf the

a

imporuen 'r, bits of evidence bearing upon O ‘"el 'z conbacts with + e Cuban

o e e -

erd Russien Exbassies, we have a:macncd hereto Two c.ocv:‘r‘nts. !

e - T =S -

Te have also reccopied the coscatizls of the statement : made

> r

Ly Silvia Duran, the Mexdicen aployeé oi' the Cuban Jomsulate in Mexdco

City who cdealdt with Osuzeld, vwhen she was onestioned by the Mexican ool:.ce
2 2 v

shortly afier the assassination.. [

wl'—“ I e.r'.'lC?_."l goverim ..,:lo,

| . | R DU
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#That as the speaker has already stated, she has been
a sympathizer of socialism and Marsist doctrine for
several years, having studied philosophy and ex-
istentialism, and particularly she has sympathized
since its inception and sympahtizes with the Cuban
Revolution. That approximately three months ago she
began to occupy the position of Secretary to the
Cuban Consul in this city, Mr. EUSEBIO ASCUE...

having had under her responsibility the adminlstrative
operation and preparing the visas which are issued,

as well as handling the applications for such visas.
which invariably are sent to the liinistry of Foreign
Relations, Government of Cuba, for its approval, ...
That the speaker does not belong to amy political
party and never has attended manifestations or
meetings, nor has she given lectures or speeches,
which her husband has done, since he has writlen
several articles for the newspaper 'El Dia' (The

Day) (pro-cammunist Spenish language newspaper
published in Mexico City); that she has never been
arrested for any reason, not even on the occasion

of the vist to Mexico of Mr. JOHN F, KENNEIY, which _ .
caused her a great deal of personal satisfaction :
becanse of the benefits which it would represent Lo
the country... ‘

" .its having been only that night that they/she and

her husband/ read in the extra (edition) the news
- relating Thereto, and subsequently on the radio at

her residence she heared the name of LEE HARVEY.

OSWALD, which caused her to remember that this name
refers to a Norbh Mmerican who in the last days of
September or the first days of the month of October -

of the present year appeared at the Cuban Consulate

and applied for a visa to Cuba in transit to Russia

and based his application on his presentation of. his” "iz
passport in which it was rccorded that he had been '~
living in the latter country for a period of three -
years, his work permit from that same country written

in the Russian language and letters in the same 8
language, as well as proof of his being married to a *~ =
woman of Russian nationality and being the apparent )
Director in the city of New Orleans of the organi-
gation called 'Fair Play for Cuba® with the desire -- =
that he shovld be accepted as a 'friend' of the -
Cuban Revolution, as a result of which the speaker, . -
in campliance with her duties, received all of his
data and filled out the appropriate spplication, and - =
he left to return in the afternoon, this time with = ©
his photographs; and the speaker, recognizing that '~
she exceeded her duties, semiofficially called the

| YOP:SECREE -
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"Russian Consulate by telephone because of her
interest in facilitating the handling of the Russian
visa for LEE HARVEY OSWALD, but fram there they
answered her that the operation would require
approximately four months, which amnoyed the appli-
cant, since as he affirmed he was in a great hurry
to obtain the visas which would permit him to travel
to Russia, insisbting that he was entitled to them
because of his background and his partisanship and
personal activities in faver of the Cuban movement,
the declarant!s not being able to specify because
she does not remember whether or not he said that he
was a member of the Cammunist Party, but that his
wife, of Russian nationality, was ab that time in the
city of New York from where she would follow him,
although his place of origin was the aforementioned
city of Wew Orleans; that as soon as OSWALD under-
stood that it was not possible to give him a Cuban
visa without his previously obtaining a Russian one,
because the former was for transit, he became highly

. agitated and angry, as a result of which the speaker

called Consul ASCUE, who, at that time, was in his -
private office in company of his ultimate replace-.. -
ment, MIRAVAL, but came out and began to argue in- -
English with OSWALD in a very angry manner and ASCUE
concluded by saying to him that, 'As far as he was
concerned, he would not give hinm a visa,' and that

'A person like him, in place of aiding the Cuban
Revolution, was doing it harm,' its being noted that

in their discussion they had been referring to the
Russian socialist revolution and not the Cuban, its

being stated by OSWALD that he had two reasons to

request the visa with urgency, which were, one, that

his permit to be in Mexico was expiring and the other
that he had urgent necessity of reaching Russia; that- —
in spite of the argument the speaker handed to : "= = -
OSWALD a piece of paper similar to that which she

writes ab this time in which she recorded her name, ..
!SILVIA DURAN,! and the telephone number of the 3 ¢
Consulate, which is $11-28-47,' and, at any rate, she "= -
initiated the handling of his visa application by - 7
sending it to the Cuban Ministry of (Foreign) Affairs,
from which a reply was received in the normal manner

some fifteen to thirty days later approving the is-: -:-
suance of a visa, but conditioning it on his pre- .-
viously obbaining the Russian (one), although she "=
does not recall whether OSWALD subsequently called

her or not on the telephone for the Consulate which "
she had given him; that all of the conversation which )
the speaker had with OSWALD, as well as that of Consul -



WASCUE with him, was in the Fnglish language since

he did not speak amy Spanish, and that upon seeing /
his photograph which appears in today's newspapers, .
specifically in the newspaper 'El Dia,! she im-

mediately recognized and identified it as being the

same person that she has been referring to as LEE

HARVEY OSWALD. « "

Tt should be noted that Senora Duran testified that Oswald made

formal application for a visa, that he furnished her with photographs taken

 of himself in Mexico City, that she filled out the visa application on

the basis of documents Oswald had in his possession, and that authori-

zati&n to issue a visa, conditional upon his first obtaining a Russian

visa, was in fact obtained by her office sometime late in October. Ve
have forwarded a request to the Cuban goverrment to document Senora Duran's
claims. If the Cuban government does furmish us with documents purporting - -
to fulfill Senora Durants claims , we have excellent means ab our disﬁosal
for authenticating them. For example, Oswald!s handwriting and his ;':hoto-
graphs are two obvious methods of authentication. In addition, we have
what we believe are some of the documents he had in:"his possession when he
was in Mexico City, presumably the docunents from which Senora Duran took
the information to £ill out his visa application, so this too should -
constitute an excellent method of authentication. — -

For zbout a monbh and one-half prior to the assassination Lee i Tt
Harvey Oswald had a room of his oun in a rooming house at 1026 North Beckley -
Street in Dallas. He ordinarily stazyed there during the week and visited - ..~
Marina on weekends at the home of Mr. and Mr. Michael Paine in Irving, |
Texas, w‘i:lére she was staying with the children. The resident manager of the.
rocming house at North Beckley Stfeet, Mrs, Earline Ro‘berts , has testified 3

to representatives of the FBI that on one or two occasions Oswald ended
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telephone conversations with the word, "Adios," Mrs. Roberts' statements
il

on this subject infer that these conversatiorfls were carried on in some
foreign language described by her as "German or Russian." From this it

in turn can be inferred that the conversations alluded to were with Harina,
because they would have been in Russian, and we have other evidence, which :
is quite firm, that he telephoned Mavina almost every might. If this is |
the cas'a, then the fact that he signed off with the word "Adios" has no :
particular significance. When Marina testified to the Commission she said |
that she does remember her husband occasionally using that term. If,

however, the word "Adios" was used during an English-language conversation,

we have, perhaps, an important unexplained piecé of evidence, lrs. Roberts

is scheduled to be requestioned on this point.
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Unfortunately, however,
although the means of investigation at our disposal in Mexico have in our
opinion been stretched to the utmost, there still remain gaps in our
lmowledge of vhat Oswald did while he was there. Essentially, for Sunday,
Monday and Tuesday, September 29 through October 2, we can fill in only
about five or six hours éf his time, plus whatever time he slept. The
final answer to the meaning of the Mexican trip, therefore, will probably
never be given,

Finally, before ending our discussion of possible Cuban involve-
ment, we would like to set forth in sumary fashion some. of the rumors and
allegations of Cuban conspiracies which have come to our attention. In
our opinion, only two are sufficiently serious to merit a detailed state-

ment. These are sunmarized below. The other rumors are very briefly

summarized, and references to the basic FBI [ES5/5{ sources dealing with them
are given, in an appendix hereto.

1. Statement of Pedro Cutierrez Valencia.

On December 2, 1963 Senor Pedro Gutierrez Valencia wrote a |
letter to President Johnson, in Spanish, in which he stated that in the
course of h__its du:l_;ies as a credit iJlVGS‘biga;I}OI' for a large department store
in Hexico G'J;_ty he was in the Cubaxi Eﬁbassy in Mexico City on Scptember 30,
1963 or October 1, 1963 for the purpose of conducting an investigation
of one of its employees. The letter went on to say that as he was leaving

the embassy he overheard a heated discussion in English between two men, *

ey

one a Cuban and the other an American, in which he could understand orly

= o —

the words, "Castro," "Cuba," and "Kennedy." The Cuban was counting out

%%h i




Amerdican dollars, which he eventually passed to the American, and both ,
men stepped imto an automobile which, from the fact that thia Cuban opened
the door with a key extracted from his own pocket and himself g;.at into
the driver's seat, Gutierrez concluded belonged to the Cuban., Gutierrez!
suspicions were aroused, so he doubled back arcund the cormer to get into
his own autcmobile to follow the two men. However, by the time he was
able to do this they had driven off and he lost sight of them. After the
assassination, fram observing pictures in the Mexico City newspapers of
Lee Harvey Oswald, Gutierrez claimed that he recognized the American as
@g Oswald.

The FBI in Mexdico City has taken the prima:cyl" respongibility for
investigating this situation. Senor Gubierrez has been thoroughly checked,
and all the evidence points to his being sincere, trustworthy and dis-
interested. He has favorably impressed all the FBI men who have worked
with him, am:l he has devobed mﬁch time to trying to help our investiga-
tion of vhat he saw and has never asked for amy kind of ccmpensation.

The representatives of the FEI are convinced that he is sincere. However,
his identification of the American he allegedly saw as T.ee Harvey Oswald
has not stood up well under intensive analysis. A1l the usual methods for

onf:l.rmu1g an identii‘lcat:.on ‘have been gone through, detailed plyysical
description, identlficat:n.on oii:ho‘bographs of Oswald's from among
photographs of other men, ~description of the menner in which he saw vhat
he clai:ﬁé to have seen, ‘ete. Tt now appears that Gubierrez saw the

"Amencan" dlotmct‘.ly only fram the rear and once, very fleetingly, face~ . .-

to—facé. He never o'bserved h:un in profile. Vhat happened was this:.

FOR=SECSET
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CGubierrez came around a corner of a wall and bumped into the Cuban who was
v
talking with the American, thereby seeing them both for a split second

face-to-face. He apologized, the Cubesn graciously accepted the apology,

and all three men immediately continued walking in their respective directions.

When he overheard their conversation, however, which must have been resumed

almost instantaneously, Gutierrvez turned around to get another look, Thus,

he got a good look only of the backs of both men. Likewise, when he followed
them to their automobile, he saw them only from a distance and again only
their backs. The conclusion of the FBI representatives assigned to this

case is that Gutierrez probably did see money being passed to a man whc;
appeared to be an American, but that whether that man was Lee Harvey

Oswald is by no means certain,

I .

i "'I'ihe Cubaﬁ and Russian-

- = —— -

Consulates in Mexico City are located very close to one another, only
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